
S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 12 martie 2025 

 

 

 Ședința a început la ora 13.05. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Robert-Marius Cazanciuc, vicepreședinte al 

Senatului, asistat de domnul Vasile Blaga și domnul Cristian Ghinea, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Stimați colegi, haideți să deschidem. 

Domnule senator Blaga, vă rog. 

Stimați colegi, declar deschisă sesiunea de întrebări și interpelări de astăzi, 12 martie. 

Conducerea ședinței este asigurată de vicepreședinte Robert Cazanciuc împreună cu domnii 

senatori Vasile Blaga și Cristian Ghinea, secretari ai Senatului. 

Conform programului aprobat, timpul alocat pentru sesiunea de întrebări și interpelări este de 60 

de minute repartizat pe grupurile parlamentare, potrivit ponderii acestora. 

* 

Având în vedere că nu sunt foarte multe întrebări, interpelări și declarații politice, v-aș propune 

să mergem în același timp și cu sesiunea de declarații politice, așa că o să vă invit la microfon în ordinea 

grupurilor parlamentare, întrebări, interpelări și declarații, în funcție de susținerea fiecăruia. 

Din partea Grupului PSD, doamna senator Doina Federovici. 

Vă rog. 

Doamna Doina-Elena Federovici: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Tema declarației politice de astăzi: „Alege românește, alege să susținem agricultura și industria 

românească”. 

Domnule președinte de ședință, 

Distinși colegi senatori, 

Agricultura nu este doar un sector economic important al României, ci poate deveni coloana 

vertebrală a economiei naționale, care să asigure atât siguranța alimentară, cât și dezvoltarea economică 

a țării. Astăzi, agricultura contribuie cu 5% la produsul intern brut, dar această contribuție poate crește 

semnificativ dacă vom avea curajul să schimbăm paradigma în care funcționează, să investim inteligent 

și să sprijinim producătorii autohtoni. 
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Cred că suntem cu toții conștienți că viitorul nu este al agriculturii care depinde de capriciile 

naturii, ci al unei agriculturi puternic tehnologizate, competitive, capabile să valorifice la maximum 

terenurile fertile. O economie dezvoltată nu exportă materie primă brută, ci produse finite, care au 

valoare adăugată mare, care aduc astfel prosperitate atât fermierilor, cât și procesatorilor. 

România are un potențial uriaș, iar cifrele confirmă acest lucru. 

Avem peste 9 milioane de hectare de teren arabil, una dintre cele mai mari suprafețe din Uniunea 

Europeană. În perioada iulie-noiembrie 2024, potrivit datelor Comisiei Europene, România a fost cel 

mai mare exportator de grâu moale și orz din Uniunea Europeană, depășind Franța, Germania și Polonia. 

Tot în această perioadă am fost al doilea cel mai mare exportator de porumb din Uniunea 

Europeană, imediat după Polonia și suntem în primii cinci producători de cereale și rapiță din uniune. Și 

totuși, importăm mai multe produse agroalimentare decât exportăm. De ce? Pentru că procesăm prea 

puțin și pentru că adesea, noi, consumatorii, din snobism sau din comoditate, alegem din rafturile 

supermarketurilor produsele din import, în locul celor locale. 

A venit timpul să schimbăm acest lucru. 

A venit timpul să alegem românește, nu doar ca să-i susținem pe producătorii autohtoni, ci și 

pentru a construi și dezvolta o industrie alimentară modernă. 

Doar așa vom putea reduce deficitul comercial cu produse agroalimentare care au atins deja 

pragul de 3 miliarde de euro. Programul național multianual INVESTALIM este un pas concret în 

această direcție, pentru că vizează dezvoltarea și modernizarea industriei alimentare, stimulează 

producția internă de bunuri alimentare, finanțează construcția de unități de procesare pentru industria 

cărnii, a peștelui, a lactatelor, a legumelor și a panificației. 

A venit timpul să ne aliniem trendului european, să sprijinim transformarea agriculturii românești 

într-un sector modern și eficient, capabil să închidă lanțul alimentar și să creeze o valoare adăugată 

economiei naționale. 

A venit timpul ca marile lanțuri de magazine să acorde mai multă importanță produselor 

procesate originare din România, să ofere un loc de cinste producătorilor locali și mai ales, să promoveze 

excelența românească din industria alimentară. Iar acest lucru nu înseamnă protecționism, ci inteligență 

economică. Nu înseamnă izolare, ci patriotism economic. 

Totodată, a venit timpul ca și producătorii agroalimentari să se alinieze standardelor europene, 

să gândească competitiv, să ofere produse de calitate la prețuri accesibile. Nu putem pune toată presiunea 

pe cumpărători, pentru că ei vor continua să prefere produsele ieftine din import în detrimentul celor 

autohtone. 
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Însă sunt convinsă că avem capacitatea de a schimba paradigma în care funcționăm, de a 

transforma agricultura noastră într-un atu strategic, de a deveni un jucător-cheie pe piața internațională 

și de a ne asigura necesarul propriu de consum. 

Programul de guvernare conține măsurile necesare pentru ca această viziune să devină realitate. 

Avem toate resursele pentru a reuși, trebuie doar să acționăm, să investim cu cap și să „alegem 

românește”. 

Mulțumesc. 

Senator PSD de Botoșani, Doina-Elena Federovici 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc. 

* 

Din partea Grupului AUR este cineva? Nu. 

Grupul PNL? Nu. 

Doamna Cușnir? Doamna senator Cușnir, vă rog, Grupul S.O.S. 

Doamna Rodica Cușnir: 

Domnule președinte de ședință, mulțumesc. 

Dragi colegi, 

Întrebarea de astăzi este adresată Ministerului Transportului. 

Iar obiectul întrebării este „Probleme de infrastructură și siguranță rutieră pe E85 în contextul 

traficului intens către Ucraina”. 

Stimate domnule ministru, 

În contextul intensificării traficului pe Drumul European E85, ca urmare a creșterii fluxului de 

transport spre și dinspre Ucraina, această arteră rutieră se confruntă cu o serie de probleme care afectează 

siguranța participanților la trafic. 

Având în vedere starea carosabilului caracterizată de gropi, denivelări și degradări accentuate, și 

numărul tot mai mare de accidente rutiere produse pe acest segment de drum, vă rog să îmi răspundeți 

la următoarele întrebări: 

- Care este entitatea responsabilă pentru asigurarea mentenanței și reabilitării acestui drum? Ce 

măsuri concrete s-au luat în ultimul an pentru întreținerea corespunzătoare a infrastructurii? 

- Există un plan de intervenție și reabilitare pentru E85 în județul Suceava? Dacă da, care este 

termenul estimat pentru implementare? 

- Care sunt statisticile privind accidentele rutiere produse pe acest sector de drum din cauza stării 

carosabilului pe ultimii trei ani? 
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- Se ia în calcul modernizarea acestui tronson prin extinderea la patru benzi sau alte soluții menite 

să fluidizeze traficul și să reducă riscul accidentelor? 

- În condițiile în care o parte semnificativă a acestui trafic este generată de transporturi 

internaționale, există posibilitatea obținerii de fonduri europene pentru reabilitarea acestui drum? 

Vă rog să îmi transmiteți un răspuns scris detaliat în termenul legal. 

Senator S.O.S. România, Rodica Cușnir 

Mulțumesc. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Din partea Grupului USR, domnul senator Negoi. 

Vă rog. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Întrebare adresată Secretariatului General al Guvernului. 

Domnule secretar general, 

De foarte mult timp primarul municipiului Constanța, Vergil Chițac, a impus ca desfășurarea 

ședințelor Consiliului Local al municipiului Constanța să se desfășoare numai în format online, 

încălcând grav prevederile Codului administrativ. 

Având în vedere prevederile art.139 alin.(6) din O.U.G. nr.57/2019 privind Codul administrativ, 

cu modificările și completările ulterioare, conform cărora: „Consiliul local poate stabili ca unele hotărâri 

să fie luate prin vot secret. Hotărârile cu caracter individual cu privire la persoane sunt luate întotdeauna 

prin vot secret, cu excepțiile prevăzute de lege.” 

Ținând cont de faptul că ședințele Consiliului Local al municipiului Constanța se pot desfășura 

prin intermediul platformei Microsoft Teams, conform deciziei primarului, vă rog să îmi comunicați 

următoarele: 

Dacă platforma Microsoft Teams poate asigura secretul votului în sensul art.139 alin.(6) din 

O.U.G. nr.57/2021 privind codul administrativ, cu modificările și completările ulterioare? 

Și, dacă nu, ce măsuri administrative veți lua pentru a restabili legalitatea acestor ședințe de 

Consiliu local? 

Aștept răspuns scris în termenul prevăzut de lege. 

Remus Negoi, senator de Constanța 

* 

Domnule președinte, vă rog să îmi permiteți și declarația politică. 
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Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Vă rog și declarația politică. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Declarație politică: „Amprenta legionarilor, arc peste timp?” 

George Simion, un extremist declarat persona non-grata în Republica Moldova și Ucraina, a 

declarat, referindu-se la unii adversari ai săi, că ar trebui „jupuiți de vii în piața publică”. 

Vi se pare familiară sintagma? 

Publicația Historia supunea atenției următoarele repere certe, istorice: 

„Nicolae Iorga a fost un istoric, critic literar, documentarist, dramaturg, poet, enciclopedist, 

memorialist, ministru, parlamentar, prim-ministru, profesor universitar şi academician român. 

Asasinatele politice au rămas întipărite în memoria oamenilor de-a lungul timpului. Încă din cele 

mai vechi timpuri sunt cunoscute astfel de crime cu premeditare: Caesar, Arhiducele Franz Ferdinand al 

Austriei, Barbu Catargiu, John Fitzgerald Kennedy sau Nicolae Iorga sunt doar câteva exemple de mari 

personalităţi ce au căzut victime cruzilor asasini. Din păcate lista poate continua foarte mult, căci mereu 

jocul politic a fost dur, «jucătorii» au încercat să obţină puterea pe căi diferite, sau măcar au încercat să 

se răzbune pentru propriul eşec. 

În martie 1938, într-o scrisoare, Căpitanul…”, cum i se spunea lui Corneliu Zelea Codreanu, „îi 

reproşa lui Nicolae Iorga că are o atitudine ambivalentă. Pe de-o parte, a încurajat sentimentele 

naţionaliste ale tineretului, iar pe de altă parte, face şi politica cealaltă, acceptând nenumărate 

compromisuri. Savantul s-a simţit jignit şi a făcut o plângere la Parchet că a primit o scrisoare în care 

este acuzat de o serie de lucruri neadevărate. 

Pe 27 noiembrie 1940, in jurul orei 17.30 s-au prezentat la vila lui Nicolae Iorga din Sinaia şapte 

indivizi, care i-au spus doamnei Ecaterina Iorga că sunt de la Poliţia Legionară a capitalei şi că au venit 

să-l ridice pe profesor pentru un interogatoriu. Doamna Iorga a presimţit că era ceva dubios la cei şapte 

indivizi şi l-a scuzat pe Iorga că nu poate primi vizite, fiind bolnav. Prea puţin au contat spusele doamnei. 

Necunoscuţii au intrat în casă, unde Nicolae Iorga se afla la biroul său scriind «Istoria Universală». 

Legionarii l-au luat pe Iorga în maşină, care nu s-a opus şi au zis că merg la Bucureşti pentru 

interogatoriu. Profesorul, pentru a-şi linişti familia, nu s-a panicat şi a cerut să i se lase materialele pe 

birou, căci când se va întoarce va mai lucra la ele. În maşină, două persoane s-au urcat în faţă cu Iorga, 

patru în spate, iar unul a rămas pe jos. Nu a fost să fie. A doua zi, 28 noiembrie 1940, corpul savantului 

a fost găsit aruncat pe câmpul dintre Ploieşti şi comuna Strejnic. Lângă cadavru s-au găsit nouă tuburi 

de cartuşe. Corpul victimei era acoperit cu brumă, ceea ce indica faptul că asasinarea s-a făcut înainte 

de ora 24.00. 
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Asasinatul a fost conceput la Bucureşti şi executat tot de persoane cu domiciliu în Bucureşti. 

Faptele asasinilor lui Iorga prezintă mult sânge rece, iar faptul că gruparea din care făceau parte se afla 

la guvernare a contribuit teribil. Din această cauză nu au mai simţit nevoia de a-şi argumenta actul 

sângeros şi nici de a mai da explicaţii. Puterea era în mâna lor, deci erau liberi.” 

Acum, în zilele noastre, faceți un exercițiu de imaginație și vedeți cum poate arăta România cu 

extremiștii neo-legionari la putere. Când un lider al neo-legionarilor din zilele noastre, ca George 

Simion, îndeamnă la jupuiri de vii în piața publică, când un șarlatan sovietic precum Călin Georgescu 

îndeamnă românii la revolte violente, când în spațiul virtual cohorte de indivizi ireali amenință pe oricine 

nu e de acord cu ei, cât ar mai dura până când vor avea loc asasinate politice? Cât ar mai fi până când va 

mai apărea un caz „Nicolae Iorga” în zilele noastre? 

N-o să vă lăsăm. Nu uităm istoria, nu repetăm istoria. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Din partea Grupului PSD, doamna senator Stoiciu, vă rog. 

Doamna Victoria Stoiciu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Stimate colege, 

Acest discurs nu este o ocazie de a aminti că martie este luna drepturilor femeilor, ci un apel la 

conștientizare și acțiune pentru ca drepturile femeilor să nu devină un subiect ocazional, ci o preocupare 

constantă. 

Dacă ne dorim o societate cu adevărat echitabilă, trebuie să vorbim deschis despre inegalitățile 

economice, despre accesul redus al femeilor la funcții de conducere și despre presiunea socială care le 

descurajează să își urmeze ambițiile profesionale. 

Femeile din România muncesc la fel de mult ca bărbații, au aceleași calificări și aceeași dorință 

de a reuși. Cu toate acestea, când vine vorba de accesul la poziții de decizie și de conducere, drumul lor 

este mult mai dificil. Nu este vorba doar despre oportunități mai puține, ci despre o combinație de 

mentalități, presiuni sociale și obstacole sistemice care le descurajează sau le împiedică să ajungă în 

funcții de decizie. 

Decalajul salarial de gen este o problemă reală, care nu se limitează doar la diferențe de plată 

pentru muncă egală, ci reflectă accesul inegal la promovare și la funcțiile cu salarii mai mari. O analiză 
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recentă arată că în 2023 decalajul salarial între femei și bărbați era de 21,6%, în scădere cu doar 1,7 

puncte procentuale față de anul anterior. 

Diferențele sunt și mai mari în anumite sectoare: în industria farmaceutică, de exemplu, diferența 

este de 16,5%, în sectorul bancar de 30%, în retail de 15,27%, iar în tehnologie de 11,92%. Aceste cifre 

nu doar că evidențiază o problemă economică, ci și una sistemică, structurală, în care femeile au mai 

puține șanse să avanseze și să fie remunerate echitabil pentru munca lor. 

La aceste inegalități economice se adaugă și povara muncii neremunerate. În România, femeile 

dedică în medie cu 22 de ore pe săptămână… dedică în medie 22 de ore pe săptămână activităților casnice 

și îngrijirii familiei, în timp ce bărbații petrec nouă ore pentru aceleași responsabilități. 

Acest dezechilibru are consecințe directe asupra parcursului profesional al femeilor. Ele sunt cele 

care își iau concedii mai lungi pentru creșterea copiilor, cele care își limitează orele de muncă sau chiar 

renunță adesea la carieră pentru a avea grijă de familie. 

De prea multe ori femeile refuză promovări nu pentru că nu și-ar dori să avanseze, ci pentru că 

societatea le-a impus ideea că succesul profesional vine cu un cost prea mare în plan personal. Dacă 

vrem mai multe femei în funcții de conducere și o reprezentare mai bună a femeilor, trebuie să schimbăm 

acest model. În loc să le cerem femeilor să muncească mai mult pentru a dovedi că merită să conducă, 

trebuie să eliminăm barierele care le împiedică. Nu este suficient să le încurajăm să își asume roluri de 

leadership, trebuie să le oferim sprijin, politici care să permită un echilibru între viața profesională și cea 

personală, un sistem de sprijin pentru mamele care doresc să își continue cariera și un mediu de lucru în 

care performanța să fie evaluată fără dublu standard. 

Femeile au nevoie de condiții reale pentru a avansa, fără sacrificii disproporționate. O societate 

echitabilă nu le pune să aleagă între carieră și familie și nu le cere să muncească dublu pentru aceeași 

recunoaștere și recompensare. 

Este timpul să transformăm principiile egalității în realitate, nu doar în declarații. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Eu cred că România este printre țările în care avem cea mai mică discriminare între femei și 

bărbați, cel puțin în posturile publice, nu cred că există vreo diferență salarială în funcție de gen în 

România… în administrație mă refer. Da. OK! Dar e bine de știut. 

* 

Din partea Grupului USR, domnul senator Șipoș. 
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Domnul Sorin-Gheorghe Șipoș: 

Mulțumesc. 

Interpelare adresată Ministerului Economiei, Antreprenoriatului și Turismului. 

Obiectul interpelării: „Prioritățile privind implementarea Strategiei naționale pentru industria de 

apărare pentru perioada 2024 – 2030” 

Stimate domnule ministru, 

Prin Hotărârea Guvernului nr.1533/2024 a fost aprobată Strategia națională pentru industria de 

apărare, perioada 2024 – 2030, elaborată de Ministerului Economiei, Antreprenoriatului și Turismului, 

în calitate de organ de specialitate al administrației publice centrale care aplică Programul de guvernare 

în domeniul industriei de apărare. 

Primele două priorități identificate în vederea aplicării și implementării acestei strategii sunt, 

conform prevederilor Secțiunii III din anexa HG nr.1533/2024, următoarele: 

1. Reluarea fabricării de pulberi cu bază simplă, dublă, triplă și sferică și dezvoltarea capacităților 

pentru producerea de explozivi brizanți, a pulberilor necesare producerii de combustibil pentru rachete, 

reluarea fabricării de capse detonante, de inițiere și alte elemente pirotehnice; 

2. Asigurarea pe plan intern a principalelor materii prime necesare fabricării pulberii pentru 

muniție.” 

Cum considerați că se vor pune în aplicare cele două priorități, având în vedere faptul că industria 

autohtonă de armament nu mai există decât pe hârtie? 

Lipsa de viziune a tuturor Guvernelor României după ‘90 a dus la falimentarea acestei industrii 

autohtone de armament; a fost furată, cu capacitate de producție destructurată, cu tehnologii învechite, 

lăsată fără resurse umane calificate, care au îmbătrânit sau migrat, și fără contracte, cu numiri politice la 

conducere și în consiliile de administrație, oameni fără nicio legătură cu industria. 

Cum considerați că poate fi resuscitată din moarte clinică o industrie care nu a reprezentat o 

prioritate pentru niciun Guvern de după revoluție? 

Cum veți relansa peste noapte o grămadă de fiare vechi? Am ratat ca țară toate oportunitățile 

pentru industria de apărare și cel mai probabil, cu același Guvern incompetent, vom rata și accesarea de 

fonduri UE, din Programul „ReArm.” 

După 30 de ani de neglijență criminală, cu o Românie aflată într-o situație de securitate națională 

critică, Guvernul a venit cu această strategie națională pentru industria de apărare, 2024 – 2030, care 

spune un singur lucru: „trebuie”; adică este o colecție de deziderate scrise sub acest imperativ și nimic 

concret. Nu e menționată în întreaga strategie nici măcar o singură capacitate de producție, atât de vagă 

și nerealistă este. 
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În contextul în care proiectul Pirichim Victoria-Rheinmetall a fost blocat de instanța de judecată 

din cauza exproprierilor, Fabricii de Pulberi Făgăraș i s-a cerut de către Ministerul Economiei, 

Antreprenoriatului și Turismului să pornească producția în noiembrie, ultimativ. Am discutat cu șeful 

de sindicat al fabricii care încearcă să atragă atenția că acest lucru este imposibil. Vor, dar nu pot. 

În primul rând, nu mai există calea ferată pentru recepționarea materiei prime și este riscant 

transportul pe șosea. 

Cum și în cât timp veți reface infrastructura feroviară pentru transportul pe plan intern a 

principalelor materii prime necesare fabricării pulberii pentru muniție? 

Care este investiția și de unde vor fi alocate fondurile necesare pentru această investiție? 

Instalația TNT care trebuie pornită este veche, în conservare de 20 de ani, are nevoie de 

retehnologizare și de reconectare la utilități. 

Pentru toate acestea are nevoie de proiect, realizat de Institutul Iprochim București, care nici el 

nu mai are capacitatea să facă ce făcea acum 30 de ani, după care sunt necesare achiziții care durează, 

are nevoie și de aviz de mediu, care a fost cerut după aderarea României la UE, dar nu a fost obținut 

până-n prezent, deși suntem în 2025, are nevoie de personal, instalația fiind în conservare, personalul a 

fost concediat, el trebuie reangajat și profesionalizat și mai are nevoie de banii promiși care nu au venit 

și care mai sunt și purtători de TVA. 

Vă rog să-mi comunicați care este strategia ministerului pentru a fi reluată fabricarea de pulberi 

și relansată producția autohtonă a industriei de armament, având în vedere cele expuse mai sus, precum 

și termenul în care apreciați că această industrie va fi funcțională. 

Cu deosebit respect, senator Sorin Șipoș. 

Mulțumesc. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc, domnule senator. 

* 

Din partea Grupului S.O.S., domnul senator Ninel Peia. 

Domnul Ninel Peia: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică intitulată: „Elita de carton și trădarea României”. 

De peste trei decenii România este captivă unui grup de intelectuali de salon, politicieni de 

mucava și funcționari obedienți, toți plătiți, susținuți și manevrați din umbră de ONG-uri străine, 

corporații multinaționale și guverne cu interese precise. Nu sunt elite, sunt mercenari ai globalismului, 
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iar trădarea lor se vede în fiecare colț al acestei țări cu industrii distruse, resurse jefuite, educație 

schilodită și o cultură transformată într-un circ ideologic de prost gust. 

Acești așa-ziși intelectuali, cu titluri universitare obținute în rețelele academice occidentale, vin 

acasă nu să construiască, ci să vândă România la bucată. Îmbrăcați în haine de progresiști, ne explică 

doct cum trebuie să renunțăm la suveranitate, cum e bine să importăm totul și să gândim conform 

manualului scris de elitele de la Bruxelles sau de la alte centre de comandă. Ne spun că România trebuie 

să fie doar o piață de desfacere, un furnizor de mână de lucru ieftină și un teren de exploatat de către 

„partenerii strategici”. 

În politică vedem aceeași piesă sinistră. De la revoluție încoace am fost conduși de o clasă politică 

obedientă care se teme mai mult de ambasade decât de propriul popor. Legile se fac nu în interesul 

național, ci pentru a satisface cerințele Uniunii Europene sau cine mai dă ordine la momentul respectiv. 

Justiția este selectivă, dragi români, iar serviciile secrete au devenit adevărate state în stat, controlate 

mai degrabă din exterior decât din interior. 

Ce este de făcut? România nu își va reveni până când nu își va forma o elită autentică, ancorată 

în valorile naționale, capabilă să construiască, nu să distrugă. Avem nevoie de patrioți care să își iubească 

țara mai mult decât funcțiile, de oameni care să refuze dictatura ONG-urilor finanțate din afară și să pună 

România pe primul loc. Această schimbare trebuie să înceapă cu reconstrucția educației, promovarea 

valorilor naționale și eliminarea treptată a influențelor externe care ne dictează direcția. 

România nu trebuie să fie o colonie. România trebuie să fie o națiune suverană, puternică și 

respectată. Iar acest lucru nu se va întâmpla decât când vom scăpa de falsa elită care ne-a vândut timp 

de 35 de ani și vom ridica una nouă, adevărată, din rândul celor care cred cu adevărat în această țară. 

Cum schimbăm elita? 

Nu vom reuși doar prin vorbe sau prin speranțe naive. Este nevoie de o acțiune concretă, de 

strategii bine gândite și de oameni curajoși care să lupte pentru această schimbare prin câteva direcții 

esențiale: trebuie să revenim la un model educațional bazat pe excelență, patriotism și gândire critică. O 

generație educată corect va genera cu adevărat o elită autentică. 

Trebuie să revenim… în acest moment trebuie să ne gândim că multinaționalele și corporațiile 

străine sunt favorizate de legislație, și facilitățile economice sunt tot pentru ei. Trebuie să promovăm și 

să protejăm afacerile românești, să încurajăm producția autohtonă și să redăm industria românească 

românilor. 

O nouă generație de lideri trebuie să apară, oameni care nu sunt slugi ale intereselor străine. 

Trebuie să susținem candidați integri, patrioți și dedicați României. 
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Trebuie să demascăm public persoanele și instituțiile care sabotează România din interior. Fără 

presiune publică și demascare, acești trădători vor continua să distrugă țara în liniște. 

Serviciile secrete trebuie să apere România, nu să fie anexe ale unor interese străine. Reforma 

serviciilor secrete este esențială pentru securitatea națională. 

Suntem într-un moment critic, dragi colegi. Dacă nu acționăm acum vom rămâne sclavii unor 

false elite care ne duc spre dezastru. România merită o elită adevărată, formată din oameni demni, 

curajoși și dispuși să lupte pentru viitorul acestei națiuni. 

Ninel Peia, deputat al României și chestor al Senatului 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Senator al României, nu deputat, domnule Peia. 

Ați spus deputat. Senator. 

Ați rămas cu gândul la Cameră. 

Domnul Ninel Peia: 

Revin. Senator al României. Am fost deputat și trebuie să mă obișnuiesc cu această nouă poziție 

a Senatului. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Camera superioară, vă rog. 

Mulțumesc. 

Din partea Grupului PSD, domnul senator Cătălin Graur. 

Vă rog. 

Domnul Cătălin Graur: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Sănătatea românilor este o prioritate comună și avem responsabilitatea de a găsi cele mai bune 

soluții pentru îmbunătățirea sistemului medical. 

Deficitul de medici, infrastructura medicală învechită și necesitatea unei legislații actualizate sunt 

provocări pe care trebuie să le abordăm cu seriozitate și colaborare. 

1. Deficitul de medici. România se confruntă cu un deficit semnificativ de medici, mai ales în 

spitalele publice din mediul rural și în specialitățile esențiale precum, medicina de urgență, anestezia și 

terapia intensivă, pediatria, precum și multe altele. 

Mulți tineri specialiști aleg fie să plece din țară, fie să rămână în centrele universitare unde există 

condiții mai bune pentru dezvoltarea profesională. 
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Trebuie să creăm un cadru legislativ care să ofere stabilitate, condiții moderne de muncă și 

oportunități de carieră în toate regiunile țării. 

2. O nouă lege a sănătății. Sistemul sanitar are nevoie de o reformă bine fundamentată, adaptată 

realităților din teren și a nevoilor pacienților. O nouă lege a sănătății trebuie să fie elaborată în consultare 

cu toți factorii implicați: medici, pacienți, societatea civilă, precum și autorități, astfel încât să asigurăm 

acces echitabil la serviciile medicale de calitate, indiferent de regiune. 

3. Legea malpraxisului. O legislație clară privind malpraxisul este necesară pentru a proteja atât 

pacienții, cât și cadrele medicale. Avem nevoie de un cadru care să ofere claritate în cazurile de 

răspundere profesională, astfel încât actul medical să se desfășoare în condiții de încredere și siguranță. 

4. Accesul la serviciile medicale în zonele izolate. Trebuie să ne asigurăm că persoanele din 

zonele izolate au acces la servicii medicale esențiale prin dezvoltarea unor centre medicale de 

proximitate, dotate cu echipamente moderne și personal specializat. Telemedicina și unitățile mobile de 

intervenție trebuie să fie integrate în strategia națională pentru a reduce inechitățile în accesul la îngrijirea 

medicală. 

Și 5, investiții în spitale. Sistemul de sănătate trebuie susținut prin investiții strategice în 

infrastructură, dotări și resurse umane. Avem spitale vechi care necesită modernizare, iar în unele județe 

este nevoie de construcția unor noi unități spitalicești. Un exemplu urgent este județul Vrancea, unde 

lipsa unui spital modern afectează accesul la serviciile medicale de calitate. 

În acest moment, toate documentațiile și avizele necesare pentru construirea unui nou spital în 

județul Vrancea sunt finalizate. Este imperativ ca această investiție să fie inclusă cu prioritate în Strategia 

națională de dezvoltare a infrastructurii medicale. 

Locuitorii din județul Vrancea au nevoie de un spital modern, dotat corespunzător, care să poată 

oferi servicii medicale de calitate și să reducă presiunea pe unitățile spitalicești din județele învecinate. 

Este momentul să construim un sistem de sănătate echitabil, eficient și orientat spre viitor, prin 

colaborare și măsuri concrete putem aduce schimbările necesare pentru a asigura accesul tuturor 

românilor la servicii medicale de calitate. 

Investiția în sănătate a populației trebuie să fie o prioritate națională. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Robert-Marius Cazanciuc: 

Mulțumesc, domnule senator. 

* 

 

Stimați colegi, întreb dacă mai este cineva în sală care are de făcut o intervenție? 
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Dacă nu, dați-mi voie să dau citire listei senatorilor care au depus întrebări, interpelări și declarații 

politice. 

Întrebări, din partea Grupului PSD: domnul senator Stroe Felix; din partea Grupului AUR: 

domnii senatori Cezar Petre, Silegeanu Cătălin, Iacob Constantin-Ciprian, doamna senator Stelea 

Niculina, Potecă Vasilică și Ștefănescu Daniela; din partea Grupului PNL: Răcuci Claudiu, Călin-Petru 

Marian, Păun Ana-Cynthia-Ioana și Anghel Răzvan-Paul, din partea Grupului USR; din partea Grupului 

POT: domnul Borțun Ștefan; și neafiliați: domnii Gheorghe Paul Daniel Romeo și Carp Ionel. 

Interpelări au depus, din partea Grupului PSD: domnul senator Stroe Felix și domnul senator 

Catana Claudiu-Daniel; din partea Grupului AUR: domnul senator Potecă Vasilică, Vlahu Nicolae, 

Negru Corneliu, Silegeanu Cătălin, Iacob Constantin-Ciprian, Geamănu Ștefan, Petre Cezar, Lavric 

Sorin, Dîrlău Andrei; din partea Grupului PNL: doamna senator Anisie Monica-Cristina, domnul senator 

Vasile Blaga, domnul senator Niculescu-Țâgârlaș și domnul senator Veștea Mihail; din partea Grupului 

USR: domnul George-Cătălin Bochileanu, domnul Șipoș a avut intervenție. 

* 

Declarații politice au fost depuse și-n scris: 

- din partea Grupului PSD: de domnul senator Felix Stroe și domnul senator Mohan Aurel-

George; din partea Grupului AUR: doamna senator Stelea Niculina, domnul senator Silegeanu Cătălin 

și domnul senator Vlăescu Virgiliu-George, domnul senator Sandu Mircea-Ionuț, domnul senator Vlahu 

Nicolae; din partea Grupului PNL: doamna senator Anisie Monica-Cristina, domnul senator Marian 

Călin-Petru, domnul senator Răcuci Claudiu-Vasile; din partea Grupului USR: domnul senator Bodea 

Marius; din partea Grupului S.O.S.: doamna senator Onea Olga, și doamna Cușnir a avut și o declarație 

depusă; din partea Grupului POT: domnul senator Borțun Ștefan și domnul senator Fodoca Liviu-Iulian. 

Stimați colegi, 

Acestea fiind spuse, declar închisă sesiunea de întrebări, interpelări și declarații politice de astăzi, 

12 martie 2025. 

Să aveți o zi bună. 

 

Ședința sa încheiat la ora 13.42. 


